
VÍL&G PROLETÁRfAl EGYESÜLJETEK! 65. évfolyam 
2!0. szám 

1975. 
szeptember 7., 

vasárnap 
Áraj 

1 forint 

e l -

rr 

Oszi gyakorlat 
Á rekonstrukció nyomán: 

Új gépek a gyufagyárban 
Magyar 

küldöttség 
Mongóliában Munkásőrök fegyverének ropogásától hangos ezekben 

a napokban a Sándorfalván túli hantházi t á j : megkezdő-
dött az őszi, koncentrált kiképzés, amely lőgyakorlatbol, 
harcászati és alaki foglalkozásból tevődik össze. A szegedi 
Gera Sándor munkásőr-zászlóalj gyakorlatára látogattunk 
el. Fiikő József, a zászlóalj parancsnoka kalauzolt bennün-
ket, hogy figyelemmel kísérhessük a kiképzés egy-egy 
mozzanatát. A parancsnok elmondotta, hogy a mostani 
foglalkozási napok részei az éves kiképzési programnak. 
Szeptember végén tartják majd a zárógyakorlatot, amely-
nek alapján értékelni lehet a munkásőrök egész esztendei 
tevékenységét. 

Menet teljes felszereléssel a lőtérre 

Tüzelőállás géppuskával. Irányzó: Juhász Ferenc, a textil-
művekből. Irányzóhelyettes: Cs. Horváth János, a dorozs-

mai pamutszövőből 

Szűcs Illés, a zászlóalj törzstagja és dr. Bende Antal, a 
MAV igazgatóság osztályvezetője értékelik a iőeredmé-

nyeket 

S o m o g y i K a r o l y n é f e i v e t e l e i 

A gyakorlat végén finom' és bőséges, ebéd várja- a munkás-
őröket 

A magyar—mongol gazda-
sági és műszaki tudományos 
együttműködési kormány-
közi bizottság ülésszakára 
szombaton, tegnap küldött-
ség utazott Ulánbátorba Bor. 
bándi Jánosnak, a Miniszter-
tanács elnökhelyettesének, a 
bizottság magyar tagozata el-
nökének vezetésével. 

A küldöttséget a Ferihegyi 
repülőtéren dr. Polinszky 
Károly oktatási miniszter 
és Gál Tivadar, a Miniszter-
tanács titkárságának vezetője 
búcsúztatta. Ott volt az el-
utazásnál Jadamin Sirendev 
a Mongol Népköztársaság 
budapesti nagykövetségének 
ideiglenes ügyvivője és Va-
lerij Leonitíovics Muszatov, a 
Szovjetunió budapesti nagy-
követségének tanácsosa. 

Automata vezérlésű gép hámozza a rönköket 

Az országban naponta több 
mint kétmillió doboz gyufát 
gyártanak. Ennyi mégsem 
elég. A budafoki és a szege-
di gyufagyár már nem ké-
pes kielégíteni az igényeket, 
importra szorulunk. 

A Szegedi Gyufagyár száz-
húsz éves, a budafoki „csak" 
hetvenöt. Az öreg gépek nem 
bírják már az iramot, ezért 
született meg a magyar gyu-
faipar rekonstrukciójának 
terve. Tavaly februárban fo-
gadták fel, s" 1976. végéig 
végre kell hajtani. A gyufa-
ipari vállalat 236 millió fo-
rintot használ föl a rekonst-
rukcióra, ebből a szegedi 
gyár 80 milliót kapott. Azért 
csak ennyit, mert a buda-
fokiak sokkal rosszabb fel-
tételek között gyártják a 
gyufát, sokkal több pénz kell 
tíehát a felújításhoz. 

A gyufát körülbelül száz 
éve azonos „recept" szerint 
készítik, még nem tudnak 
.jobbat. A technológia tulaj-
donképpen nem változik, 
Csak okosabb gépek kerülnek 
a sorba. A szegedi gyufa-
gyár rekonstrukciójának ke-
retében a szálak gyártásától 
a dobozkészítésig újjászüle-
tik a technológiai berende-
zés. A nyárfarönköket ú j gé-
pekkel „hámozzák", ezek 
már meg is érkeztek a gyár-
ba. Nyugatnémet származá-
sú, Roller elnevezésű, auto-
mata vezérlésű gépek. Telje-
sítményük sokkal nagyobb, 
mint a régi hámozóké, s lé-
nyegesen jobb minőségű 
alapanyagot adnak. A rön-
kökből nyert vékony rétege-
ket meg kell szárítani. A 
gyufagyár saját költségből1 

létesített ú j szárítóberende-
zést, amely megfelel a maga-
sabb követelményeknek. 

A felújítás legjelentősebb 
része lesz az új, automata 
mártó gépsor. Ennek egyik 
tagja az említett hámozó, 
másik a szál válogató, ami 
már szintén működik. Ta-
vaszra várják magát a már-
tógépet. A sorhoz doboz-
gyártó berendezés is tarto-
zik, svéd, illetve nyugatné-
met gépekből áll majd. Ér-
dekessége, hogy kartonpapír-
ból készíti a gyufásdobozo-
kat. Nehéz lesz ez a hátra-
levő másfél év a gyufagyá-
riaknak, de megéri a fárad-
ságot az a félmillió doboz 
gyufa, amivel a rekonstruk-
ció befejezése után többet 
tudnak gyártani naponta. A 
dolgozók nagy érdeklődéssel 
várják a gyár újjászületését. 
Az utóbbi években rengeteg 
áldozatot vállaltak azért, 
hogy megtermeljék a szüksé-
ges gyufamennyiséget. A 
mnnkaerahiany okozta gon-

dok 1970-től kezdődően arra 
ösztönözték a gyufaipart, 
hogy költséget nem sajnálva 
egyre modernebb, kevésbé 
munkaerő-igényes gépeket 
szerezzen be. A szegediek 
tudják, . hogy az ú j berende-
zések mellett a régiek is 
megmaradnak. Mégis nagy 
várakozással tekintenek a 
jövőbe a munkások, mert 
felmérték, mennyivel jobb 
körülmények között lehet 
majd ezután «* régi',; ötven -
hatvan éves gépekkel is 
dolgozni. Ragaszkodnak is 
hozzájuk. Megesik, hogy 
rokkant masinákat szétszed-
nek, kettőből csinálnak 
egyet, de ismét működtetik. 
Nem hagyják veszendőbe az 
elavult gépeket, amelyek ed-
dig társak voltak a munká-
ban. Társak, hiszen a gyu-
fagyár munkáslétszámának 
több mint háromnegyed ré-

sze a törzsgárdához tartozik. 
Generációkat, egész családo-
kat találunk itt, akik évtize-
dek óta hűségesek az öreg 
gyárhoz. 

A felújítás keretében ú j 
épületeket is emelnek a 
gyufagyárban. Rövidesen el-
készül a 450 négyzetméter 
alapterületű könnyűszerkeze-
tes csarnok, amelyben a 
mártó automata gépsor kap 
helyet. Üj kazánházat is épí-
tenek, » ípodern- konyhát, ét-
termet. Raktárakra is szük-
ség lesz. A rekonstrukció ré-
vén megszűnik az éjszakai 
műszak, ami a főleg nőket 
foglalkoztató gyárban nem 
elhanyagolható szempont. A 
fizikai munka könnyítésére 
— zömmel az anyagmozga-
táshoz — elektromos, emelő-
Villás targoncákat szereztek 
be a rönkök emeléséhez pe-
dig darut. 

Kukorica-
nemesítök 

tanácskozása 
Közös határozat aláírásá. 

val fejeződött be pénteken a 
KGST-tagállamok kukorica-
nemesítóinek Nagyszombaton 
tartolt nemzetközi értekezle-
te. A kukoricanemesitők ta-
lálkozóját kétévenként ren . 
dezik meg; mindig más tag-
állam a vendéglátó. Ezúttal 
a Nagyszombati Kukorica-
ftemesítő Intézet, fogadta a 
baráti országok kiváló szak-
embereit. 

Az értekezleten a Marton-
vásári Kutatóintézetből dr. 
Győrfi Béla és Gáspár Lász-
ló, a Szegedi Gabonatermesz-
tési Kutatóintézetből Kálmán 
László és Szél-. Sándor vett 
részt. 

Az értekezlet jelentősen 
hozzájárult a nemesítő mun-
ka színvonalának emelésé-
hez. (MTI) 

Apró Antal látogatása 
a szegedi konzervgyárban 

Tegnap, szombaton Szeged- párt Politikai Bizottságának 
re érkezett Apró Antal, a tagja, az országgyűlés elnö-
Magyar Szocialista Munkás- ke, Szeged országgyűlési kép-

Acs S. S i indor f e lvé t e l e 

Képünkön halról jobbra: Darázs Sándorné, Rozsa László, 
Apró Antal és Török József 

viselője. Dr. Koncz János-
nak, az MSZMP Csongrád 
megyei bizottsága titkárának, 
Török József nek, a Szeged 
városi pártbizottság első tit-
kárának és Papp Gyulának, 
Szeged megyei város tanácsa 
elnökének társaságában a 
szegedi konzervgyárba láto-
gatott. 

Apró Antal meghallgatta a 
gyár vezetőinek — Darázs 
Sándorné igazgató és Rózsa 
László főmérnök — tájékoz-
tatóját az üzem idei tervei-
ről, eddigi termelési eredmé-
nyeiről, gazdálkodásának 
helyzetéről és várható fej-
lesztésének elképzeléseiről. 
Kiemelkedő figyelemmel ér-
deklődött a gyár termelési 
újdonságai iránt, melyek a 
szegedi üzem exportképessé-
gét fokozzák. Apró Antal el-
ismeréssel nyilatkozott a 
gyártmányfejlesztési kísérle-
tekről. v 

Az üzemi megbeszélésen 
részt vett Sitit Mihályné, a1 

gyár munkásnője, szegedi or-
szággyűlési képviselő is. 

\ 


